
فرش

سودهای کلان بازار گوشت 
در جیب واسطه ها

عضو کمیسیون کشاورزی، آب و منابع طبیعی 
مجل��س گفت: افزایش 2 برابری نرخ گوش��ت از 
تولید تا عرضه در بازار مصرف جرم و تخلف است و 
دستگاه های نظارتی باید با جدیت در این موضوع 
ورود کنند. سیدراضی نوری در گفت وگو با خانه 
ملت، درباره افزایش تصاعدی نرخ گوشت در بازار 
گفت: فروش گوش��ت با افزایش 2 برابری نرخ از 
تولیدکننده تا مصرف کننده توجیه منطقی نداشته 
و این افزایش هیچ س��نخیتی با قدرت اقتصادی 
شهروندان ندارد. نماینده مردم شوش در مجلس 
شورای اسلامی تصریح کرد: افزایش 2 برابری نرخ 
کالای اس��تراتژیکی همچون گوشت از تولید در 
بازار مصرفی، نش��ان از اختلال در نظم بازار دارد، 
بنابراین نباید اجازه داد برخی واسطه ها با ورود به 
بازار گوشت تعادل نرخ این محصول را که به طور 
مستقیم با سفره معیشتی مردم ارتباط دارد برهم 
بزنند و این موضوع، نش��ان از ضعف دستگاه های 
نظارتی دارد. وی ادامه داد: منظور از دستگاه های 
نظارتی تنها دولت نیست، بلکه شهروندان به عنوان 
مصرف کننده نیز می توانند با اطلاع رسانی بموقع، 
گران فروشان گوشت را به دست قانون بسپارند تا 
علاوه بر ثبات بازار گوشت، نوسان بازار گوشت نیز 
ساماندهی ش��ود. وی یاد آورشد: نباید اجازه داد 
سود تبادلات تجاری بازار گوشت در شرایطی به 
جیب دلالان برود، در حالی که بخش��ی از مردم 

توان تامین مواد پروتئینی را نداشته باشند.

برخی تصمیمات مالیاتی 
به قاچاق کالا دامن می زند

رئیس اتحادیه دستگاه های مخابراتی با تاکید 
بر افزایش همکاری های بین سازمانی در راستای 
کاه��ش قاچ��اق موبایل گفت: ه��ر چند طرح 
جمع آوری کالای قاچاق در ماه های اخیر بی تاثیر 
نب��وده اما چون این اقدام به صورت هماهنگ و 
در قال��ب یک برنامه ریزی صحیح دنبال نش��د 
نتوانست منجر به جمع آوری و ریشه کنی قاچاق 
تلفن همراه ش��ود. غلامحسین کریمی با اشاره 
به این موضوع که اگر بین سازمان های یادشده 
هماهنگی ص��ورت گرفت��ه و کاری به صورت 
میدان��ی انجام ش��ود حتما در کاه��ش واردات 
کالای قاچاق به کش��ور موثر خواهد بود، به تراز 
گفت: سازمان مالیاتی کشور بحث ارزش افزوده 
و مالیات بر مش��اغل را ب��ر مبنای صندوق های 
مکانیزه و نرم افزاری فعال کرده و وزارت دارایی 
هم با پذیرفتن این موضوع به قاچاق بیشتر کالا 
دامن زده اس��ت که جای تاسف دارد. این فعال 
صنفی تصریح کرد: وزارت دارایی درباره مالیات 
بر مشاغل به واردکننده می گوید 2۵ درصد سود 
خود را به این وزارتخانه بدهد، مثلا اگر شرکتی 
می گوید صد میلیارد واردات داشته و حدود 10 
درصد یعنی 10 میلیارد تومان سود کرده است، 
اگر قرار باش��د 2۵ درصد س��ود خود از این 10 
درص��د را به دارایی بپ��ردازد به عبارتی نزدیک 
به 2/۵ میلیارد تومان بای��د به دارایی به عنوان 
مالیات بپردازد که یقینا بزرگ ترین شرکت های 

وارداتی نیز چنین توانی برای پرداخت ندارند. 

نرخ سود بانکی ملاک تعیین 
اجاره بهای مسکن نیست

رئیس اتحادیه مشاوران املاک کشور گفت: 
بسیاری از مالکان و موجران اجاره بهای مسکن 
را با س��ود بانکی و نرخ تورم مقایس��ه می کنند 
در حال��ی که ظرفی��ت افزایش اج��اره در بین 
مس��تاجران وجود ندارد. به گزارش ایسکانیوز، 
حس��ام عقبایی با اشاره به اینکه قیمت مسکن 
اصلی ترین شاخص تعیین اجاره بهاست، گفت: 
اجاره بها وابسته به قیمت مسکن است. وی ادامه 
داد: از س��ال 92 به بعد ش��اهد افزایش قیمت 
مسکن در کش��ور نبودیم و قاعدتا اجاره بها هم 
نباید در کش��ور افزایش یابد اما هر سال شاهد 
رش��د اجاره بها هس��تیم. عقبایی افزود: یکی از 
دلایل رشد غیرمنطقی هزینه اجاره مسکن، عدم 
توازن بین عرضه و تقاضا در برخی محله هاست 
و در برخی شهرستان ها نیز تعداد واحدها برای 
اجاره با تعداد تقاضا همخوانی ندارد. وی تاکید 
کرد: گاهی رقابت ناسالم بین مستاجران باعث 
افزایش اجاره بها می شود. رئیس اتحادیه مشاوران 
املاک تصریح کرد: برای پیشگیری از سودجویی 
و س��وداگری در بازار مس��کن، به دولت توصیه 
می کنیم هرچه س��ریع تر سیاس��ت های پولی 
و بانک��ی را اصلاح کند. وی ادام��ه داد: یکی از 
مشکلات مربوط به اجاره بهای مسکن این است 
که هیچ نهاد و دستگاهی، متولی قیمت گذاری 
در بخش مسکن نیست و این امر باعث می شود 

موجران قیمت اجاره را تعیین کنند. 

بی تدبیری مسؤولان 
هنرصنعت ایرانی را از سکه انداخت

قائم مقام مرکز مل��ی فرش ایران گفت: اگر 
مرکز ملی فرش بودجه بیشتری داشته باشد، 
می توان��د ب��ه بازاره��ای جدی��د ورود کرده و 
صادرات فرش ایرانی را گسترش دهد. مجتبی 
فیض اللهی در گفت وگو با باش��گاه خبرنگاران 
جوان،گفت: فرش به تناس��ب سرمایه کم آن، 
دارای اش��تغالزایی وسیع و ارزش افزوده بالایی 
بوده و ارزآوری آن به واس��طه صادرات می تواند 
کمک ش��ایانی به رونق اقتصادی کشور کند. 
فیض اللهی با اش��اره به مزایای بهداشتی فرش 
دستباف نسبت به فرش ماشینی، تصریح کرد: 
اگر مرکز ملی فرش بودجه بیش��تری داش��ته 
باش��د، می تواند به بازاره��ای جدید ورود کند. 
وی  با تاکید بر لزوم سرمایه گذاری در تبلیغات 
فرش دس��تباف ایرانی، تاکید کرد: بودجه های 
اختصاص��ی در حوزه فرش دس��تباف محدود 
اس��ت، از طرف��ی تبلیغات در رس��انه ها هم با 
هزینه های گزافی صورت می گیرد و در صورتی 
که هزینه های لازم برای این منظور تأمین شود 
و رسانه ها نیز در تبلیغات فرش دستباف ما را 
یاری کنند، می توانیم به ایجاد بازارهای جدید 

برای قالی های ایرانی در آینده امیدوار باشیم.

فریب تابلوهای عوام فریبانه 
مؤسسات مالی را نخورید

رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس با اشاره 
به بروز شایعاتی در جامعه، گفت: مردم نگران 
سپرده های خود در بانک ها نباشند. محمدرضا 
پورابراهیمی با تاکی��د بر لزوم ایجاد اصلاحات 
اساس��ی در نظام بانکی به ایس��نا بیان داشت: 
ش��ایعاتی ک��ه در جامعه مطرح اس��ت، نباید 
باعث تش��ویش مردم ش��ود و امیدواریم بانک 
مرکزی درباره موسس��ات نیز به درس��تی ورود 
کن��د. وی تاکید کرد: کمیس��یون اقتصادی با 
همکاری دولت موض��وع بازنگری در قوانین و 
اصلاح س��اختار نظام بانکی را دنبال می کند. 
همچنین ش��رح وظایف بان��ک مرکزی نیز در 
همین چارچوب م��ورد بازنگری قرار می گیرد، 
چ��را که در این بخش ضعف های زیادی وجود 
دارد. وی تصریح ک��رد: در حال حاضر یکی از 
مهم ترین مشکلات حوزه بانکی ما، رقابت ناسالم 
بین بازارهای متشکل و غیرمتشکل پولی است؛ 
به طوری که بازار غیرمتشکل یعنی موسسات 
مالی و اعتباری برای جذب س��رمایه نرخ سود 
سپرده را به شکلی تنظیم می کنند که به نوعی 
خلاف قانون است و به دلیل عدم نظارت بر آن 
نوعی رقابت غیرمنطقی بین آنها و بانک ها ایجاد 
می شود که خروجی آن نرخ های غیرواقعی سود 
سپرده است و از سوی دیگر بانک های رسمی 
ب��رای اینکه بتوانند در این ب��ازار نقش آفرینی 
کنند مجبور ب��ه تغییر رویه س��وددهی خود 
هستند. این نماینده مجلس خاطرنشان کرد: 
همه ای��ن روندها به دلیل عدم نظارت صحیح 
بانک مرکزی و عدم اتخاذ تصمیمات متناسب 
با شرایط بازار از سوی این نهاد تشدید می شود 
و چنانچ��ه بانک های رس��می بخواهند با بازار 
غیرمتشکل رقابت و قانون را نیز رعایت کنند، 
مجبورند به روش هایی نظیر جایزه ها و س��ایر 
روش های تشویقی دست بزنند که این نیز تعهد 

جدیدی را به بانک ها تحمیل می کند.

قیمت جهانی نفت افت کرد
به دنبال انتش��ار گزارش��ی از افزایش میزان 
ذخایر نفت خ��ام و فرآورده های نفتی آمریکا و 
افزایش نگرانی ه��ا در مورد مازاد عرضه که طی 
۳ س��ال گذش��ته قیمت نفت را بشدت کاهش 
داده اس��ت، قیمت جهانی نفت کاهش یافت. به 
گزارش میزان به نقل از رویترز، قیمت هر بشکه 
نفت برنت دیروز با 10 سنت، معادل 0/21 درصد 
کاهش به 46 دلار و ۵۵ س��نت رس��ید. قیمت 
 نفت خام آمری��کا نیز دیروز 18 س��نت، معادل
0/41 درصد کاهش داش��ت و ب��ه 44 دلار و 6 
سنت رسید. ایان تایلور، رئیس موسسه تجارت 
نفتی ویتول گفت: قیمت نفت طی 12-10 ماه 
آینده در سطح 40 تا ۵۵ دلار باقی خواهد ماند، 
زیرا افزایش میزان تولی��د آمریکا روند برقراری 
ت��وازن مجدد در بازار را کند کرده اس��ت. تایلور 
افزود: »همه انتظار داش��تند روند کاهش میزان 
ذخایر نفت جهان در نیمه دوم سال آغاز شود اما 

تاکنون این اتفاق رخ نداده است«.

پروتئین

3اقتصاد

گروه اقتصادی: انفعال دولت در برابر فش��ار غربی ها 
موجب شد آینده بانک های کشور در هاله ای از ابهام 
ق��رار گیرد. به گزارش »وطن امروز«، هفته گذش��ته 
گروه مالی موس��وم ب��ه FATF بیانی��ه ای صادر و 
طی آن اعلام کرد فعلا ایران از لیس��ت سیاه مبارزه 
با پولشویی خارج نمی شود اما مقابله با کشورمان تا 
یک س��ال دیگر به حالت تعلی��ق در می آید. این در 
حالی اس��ت که سال گذشته دولت یازدهم تعهدات 
زیادی به FATF داد و همه آنها را عملی کرد. دولت 
یازدهم برای اینکه حس��ن نیت خ��ود را به غربی ها 
نشان دهد فشار شدید منتقدان داخلی را تحمل کرد 
و طبق اس��ناد و اظهارات ب��ه تعهداتی که داد عمل 
کرد و منتظر تصمیم جدید از سوی FATF بود اما 
همان طور که انتظار می رفت غربی ها حاضر نشدند 
ایران را از لیس��ت مقابله های خود خارج کنند و نام 
کشورمان همچنان در کنار نام کره شمالی باقی ماند. 
به عبارتی غربی ها با استفاده از این حربه فشار را به 
ایران بیش��تر کردند و آنطور که از ش��واهد پیداست 
دولتی ها قرار است همچنان این انفعال را ادامه دهند 
و زور بشنوند. حداقل مسؤولان دولتی انتظار داشتند 
به پاس این خوش خدمتی، نام ایران از لیس��ت سیاه 
خارج می ش��د اما همچنان چم��اق و هویج بانکی، 
سیاست غربی ها علیه ایران است. بیانیه FATF برای 
آمریکایی ها یک دستاورد محسوب می شد تا جایی 
که آنها نتوانستند خوشحالی خود را پنهان کنند. از 
طرفی فعالان و کارشناسان داخلی می گویند با این 
بیانیه احتیاط بانک های خارجی برای تعامل با ایران 

تداوم خواهد داشت. 
تبادلات بانکی کماکان در برزخ ■

عضو هیأت امنای پژوهشکده پولی و بانکی بانک 
مرکزی گفت: ارتقای دانش و جلب مش��ارکت های 
بین الملل��ی پس از برجام و به دنبال اجلاس س��ال 
گذش��ته FTAF آن چنان که باید صورت نگرفت و 
با تداوم این روند، نمی توان به لغو کامل محدودیت ها 
امی��دوار بود، بلک��ه در بهترین ش��رایط می توان به 
اس��تمرار تعلیق محدودیت ه��ا و محرومیت ها امید 
داش��ت. به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از اتاق 
بازرگانی تهران، گروه اقدام مالی )FATF( که مرجع 
تعیین  استانداردها و توصیه های زیربنایی مربوط به 
مقررات مبارزه با پولش��ویی و مبارزه با تأمین مالی 
تروریسم است و وضعیت سیستم بانک ها و مؤسسات 
مالی کش��ورها را از منظر ریسک امکان آلودگی به 
پولشویی و تأمین مالی تروریسم رصد می کند، یک 
سال پیش با تعلیق توصیه به جهان برای اتخاذ تدابیر 
مقابله با ریس��ک ایران، به کشور و نظام بانکی ایران 
فرصت داد تا خود را براس��اس برنامه ای 18ماهه به 
استانداردهای روز ضدپولشویی و مبارزه با تأمین مالی 
تروریس��م تجهیز کند.  این نهاد مالی به این ترتیب 
از ادامه ذکر و گنجاندن نام ایران در لیس��ت س��یاه 
پرهیز کرد اما اکنون و پس از حدود یک س��ال این 
کارگروه به استناد اقدامات ایران، اعمال سیاست های 
تنبیهی به دلیل کاس��تی های سیستم ایران را برای 
یک سال دیگر به حالت تعلیق درآورده است.  احمد 
عزیزی، مشاور ارش��د امور بانکی و سرمایه گذاری با 
اش��اره به اینکه تصمیم این کارگ��روه، تکرار مصوبه 
سال گذشته اس��ت، گفت: این مساله از چند منظر 
قابل ارزیابی است؛ نخس��ت اینکه مصوبه به عنوان 
یکی از دس��تاوردهای برجام تلقی می شود. در واقع 
اگر توافق هسته ای حاصل نمی شد این تعلیق صورت 
نمی گرف��ت و چنانچه این تعلیق صورت نمی گرفت 
تراکنش مال��ی و بانکی و تجاری ای��ران با بانک ها، 

موسس��ات و ش��رکت های بزرگ خارج��ی با موانع 
جدی مواج��ه و با هزینه های بس��یار بالاتری انجام 
می شد و بس��یاری از معاملات در غیاب این تعلیق 
عمدتاً و اساس��ا غیرممکن بود.  وی افزود: نکته دوم، 
همان گونه که کم و بیش در رس��انه ها منتشر شده 
این است که آمریکا، اس��رائیل، عربستان سعودی و 
ش��ماری دیگر از کش��ورهای منطقه خاورمیانه در 
جلس��ه اخیر FATF اصرار فراوانی برای بازگش��ت 
ایران به وضعیت پیش از برجام داشته و درصدد آن 
بودند که تعلیق، تمدید نشود اما کشورهای اروپایی 
جانب ایران را گرفته و به این ترتیب نشان دادند که 
برای همکاری های اقتصادی با ایران جدی هستند. 
عزیزی با تحلیل مفاد بیانیه صادرشده توسط کارگروه 
اقدام مالی، گفت: نکته سوم اینکه اگر بیانیه صادرشده 
به لحاظ حرف��ه ای مورد تجزیه و تحلیل قرار گیرد، 

لغات و عباراتی در آن دیده می شود که به نوعی نظام 
پول��ی و بانکی جهان را از هم��کاری با ایران بر حذر 
می کند یا دست کم، رعایت احتیاط جدی را به آنان 
توصیه می کند. نمونه این عبارات به این قرار اس��ت 
ک��ه ایران تا تکمیل برنامه اقدامی ک��ه اجرای آن را 
 FATF .باقی می ماند FATF تعهد کرده در بیانیه
از همه کشورهای جهان می خواهد از موسسات مالی 
بخواهند نس��بت به تعامل با شرکای تجاری ایرانی، 
اعم از اشخاص حقیقی و حقوقی و معاملات با ایران، 
بالاترین حد دقت را اعمال کنند. وی بیان داشت: این 
بیان باعث دور شدن نظام محافظه کار بانکی جهان از 
معامله با ایران می ش��ود، البته نظام بانکی جهان که 
قبلاً برای کار با ایران میلیاردها دلار جریمه ش��ده و 
هنوز پرونده های باز بسیاری دارد، از جمله بانک های 
اروپایی و آس��یایی، اساسا محافظه کار و ریسک گریز 

است، بنابراین شایسته بود، ابتدا در جریان مذاکرات 
برجام و متعاقباً پیش از اجرایی ش��دن برجام و بعد 
از آن، الزام��ات FATF را لح��اظ می کرد و اجرایی 
ک��ردن آن را مورد بررس��ی قرار م��ی داد تا آمادگی 
بیشتری در سیستم بانکی ایجاد می شد. عضو هیات 
امنای پژوهشکده پولی و بانکی بانک مرکزی افزود: 
مساله این اس��ت که در ایران، شناخت صحیحی از 
فعالیت اینگونه نهادهای بین المللی وجود نداشته و 
ارتباط مناس��بی با آنها برقرار نشده است، در نتیجه 
در فرآیند مذاکرات هس��ته ای، آنچنان که باید این 
مس��ائل مورد توجه حرفه ای و مناسب قرار نگرفت. 
احمد عزیزی با بی��ان اینکه در حال حاضر علاوه بر 
طراحی برنامه دقیق برای دیپلماسی مالی، بهترین 
راهکار رفع کامل محدودیت های مالی ایران، ارتقای 
کیفیت عملکرد موسس��ات، بانک ها و شرکت های 
بزرگ داخلی در مواجهه با ش��رکت های بین المللی 
است، افزود: در این زمینه به نظر می رسد یا اقدامات 
صحیح را نمی شناسیم یا سطح شناخت موجود فاقد 
قابلیت لازم برای بهبود عملکرد است. در عین حال، 
توان کافی برای طراحی و برنامه ریزی و سازماندهی 
مناس��ب و بموقع نیز برای برطرف ک��ردن ایرادات 
حرفه ای و سیستمی در نظام بانکی، بخش مالی و کل 
اقتصاد وجود ندارد. از طرفی برای رفع این نارسایی ها، 
علاوه بر ارتقای دانش، آموزش و عزم و اراده مدیریتی، 
نیاز به یاری مشاوران بین المللی نیز وجود دارد. وی 
افزود: متاسفانه ارتقای دانش و جلب مشارکت های 
بین الملل��ی پس از برجام و به دنبال اجلاس س��ال 
گذشته FATF چنانکه باید صورت نگرفت و نتیجه 
آنکه شاید کمتر از 10درصد الزامات مورد توجه قرار 
گرف��ت و چنانچه این روند ت��داوم یابد، در بهترین 
شرایط صرفاً می توان به استمرار تعلیق محدودیت ها 
و محرومیت ها امید داشت نه لغو کامل محدودیت ها. 
عزیزی در پایان گفت: بندهایی از این بیانیه در قالب 
توصیه ای به موسسات مالی و بانکی بین المللی صادر 
شده اس��ت. نکته قابل توجه آن است که زبان بیان 
این تعلیق تفاوت چندانی با زبان ممنوعیت ها ندارد. 
در نتیجه، بروز مش��کلات متعدد در همکاری میان 
بانک ها و موسس��ات ایرانی با شرکت ها و بانک های 
خارجی دور از انتظار نخواهند بود، لذا نیاز است این 
مسائل در وهله نخست به درستی درک شود و سپس 

تدابیری برای رفع آنها اندیشیده شود.

کارشناسان: آینده بانک های کشور با بیانیه اخیر گروه مالی در هاله ای از ابهام قرار گرفته است
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مالیات

خانه

وزیر نفت هند در حالی در واکنش 
به سخنان مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران رسما اعلام کرده است برای شان از دست 
دادن توس��عه میدان گازی فرزاد B اهمیت ندارد 
 که از دیگر س��و خرید نفت ایران را کاهش داده اند. 
به گزارش عصرنف��ت، »دارمن��درا پرادهان« وزیر 
نفت هند رسما به اظهارات علی کاردر، مدیرعامل 
شرکت ملی نفت ایران درباره مساله میدان گازی 
ف��رزاد B واکنش نش��ان داده و اعلام کرده اس��ت 
برای هند هیچ اهمیتی ن��دارد میدان گازی فرزاد 
به آنها واگذار نش��ود. میدان فرزاد B که در بلوک 

فارس��ی واقع ش��ده، 10 س��ال پیش نخستین بار 
توسط ش��رکت »اوان جی سی ویدش« هند کشف 
ش��د و دارای 21/7 تریلیون ف��وت مکعب ذخیره 
گازی است که 12/۵ تریلیون فوت مکعب آن قابل 
استحصال است اما قرارداد واگذاری امتیاز توسعه 
این میدان به هند به دلیل اختلافی که 2 کشور بر 
سر قیمت و نرخ بازگشت سرمایه دارند، تاکنون به 
نتیجه نرسیده است. کنسرسیومی هندی متشکل 

از شرکت های اوان جی س��ی ویدش، ایندین اویل و 
اویل ایندیا تمایل به توسعه این میدان دارند. علی 
کاردر، مدیرعامل شرکت ملی نفت ایران در حاشیه 
امضای تفاهمنامه مطالعاتی 2 میدان نفتی و گازی 
با شرکت انی ایتالیا با اشاره به اینکه هندی ها توسعه 
میدان فرزاد B را حق مس��لم خود می دانند، گفته 
بود  اگر قرار باشد در ابتدا قرارداد تحمیلی صورت 
بگیرد، خوب نیست و در طول 20 سال کار ما حل 

نمی ش��ود. کاردر تصریح کرده ب��ود: اگر هندی ها 
پیش��نهاد معینی درباره میدان گازی فرزاد B  ارائه 
دهند و مدل مالی آن اقتصادی باشد، ما استقبال 
می کنیم اما خودمان نیز در زمینه توسعه این میدان 
دست به اقداماتی زده ایم. پکیج های EPC را آماده 
و به بازار عرضه خواهیم کرد اما اگر هندی ها در این 
مدت توانستند به مدلی مناسب برسند، ما استقبال 
می کنیم. هندی ها نیز اگرچه گفته اند توسعه میدان 
فرزاد B  برای شان اهمیت ندارد ولی با کاهش خرید 
نفت از ایران به دنبال اعمال فش��ار به شرکت ملی 

نفت ایران هستند.

هند توسعه میدان گازی فرزاد B را انجام نمی دهد! نفت

مردم پول ندارند خانه نوساز بخرندسقوط بورس با انتخاب روحانی
بازار س��رمایه از ابتدای خردادماه 
با انتخاب مجدد حسن روحانی، 
سقوط کم سابقه ای را تجربه کرده است. به گزارش 
نسیم آنلاین، از آخر اردیبهشت که حسن روحانی 

مج��ددا پیروز انتخابات ش��د 
تاکنون ش��اخص کل بورس 
واح��د  به��ادار 2۵00  اوراق 
نزول کرده است. شاخص کل 
بورس از 81 هزار واحد در ۳0 
اردیبهشت به حدود 78۵00 

واحد در روزهای اخیر کاهش پیدا کرده است. بدین 
ترتیب ش��اخص کل بورس از زمان انتخاب حسن 
روحان��ی ح��دود ۳ درصد س��قوط را تجربه کرده 
اس��ت. تعداد معاملات در بورس هم در خردادماه 
بیش از 22 هزار واحد س��قوط ک��رد و از ۵۳8۵4 

واحد در ۳0 اردیبهش��ت ب��ه ۳16۳1 واحد در ۳1 
خرداد رس��ید. این آمار بیانگر سقوط 41 درصدی 
تعداد معاملات س��هام در بورس پ��س از انتخاب 
حس��ن روحانی اس��ت. همچنین ارزش معاملات 
س��هام در بازار سرمایه پس از 
انتخاب مجدد حسن روحانی 
نزدی��ک ب��ه ۳6 درصد نزول 
کرده اس��ت. حجم معاملات 
ه��م در مجم��وع نزدیک به 
4/6 درصد کمتر ش��ده است. 
علت سقوط بی س��ابقه بورس در یک ماهه پس از 
انتخاب مجدد رئیس جمهوری را می توان در واکنش 
منفی س��هامداران به تمدید دولت یازدهم نسبت 
داد؛ دولتی که نتیجه سیاست های آن رکود شدید 
اقتصادی در همه بخش ها غیر از واردات بوده است.

رئیس کمیسیون عمران مجلس با 
تاکید بر اینکه در حال حاضر نرخ 
مس��کن از تورم سبقت گرفته است، گفت: کاهش 
قدرت خرید مردم ب��ه افزایش تقاضا برای خرید و 

فروش واحدهای قدیمی س��از 
منجر ش��ده است. محمدرضا 
رضایی کوچ��ی در گفت وگو 
با خان��ه مل��ت، با اش��اره به 
برخی اخبار مبنی بر افزایش 
تقاض��ا برای خری��د و فروش 

خانه های قدیمی س��از، گفت: کاهش قدرت خرید 
مردم در س��ال های اخی��ر علاوه بر دام��ن زدن به 
رکود بازار مس��کن، خرید و فروش خانه های نوساز 
را با مشکل مواجه کرده است. وی با تاکید بر اینکه 
ارزان تر بودن قیمت خانه های قدیمی ساز نسبت به 

نوساز علت اقبال بخش اعظمی از جامعه به خرید 
آن اس��ت، افزود: متاسفانه س��بقت گرفتن قیمت 
مس��کن از نرخ تورم بسیاری از معاملات این حوزه 
را با مشکل مواجه کرده است. وی با بیان اینکه برای 
ایجاد تمایل در مردم نس��بت 
به خرید واحدهای نوساز باید 
قدرت خرید آنها تقویت شود، 
تصریح کرد: ایجاد سازوکاری 
برای افزایش تولید مسکن در 
شرایط فعلی بهترین مکانیزمی 
اس��ت که می تواند بازار مس��کن را به سمت رونق 
هدای��ت کند. رضایی کوچی خ��روج از رکود بخش 
مس��کن را در گرو حمایت از ساخت وس��از خواند و 
گفت: در جریان ایجاد رون��ق در این بازار باید اخذ 

مالیات از این نوع واحدها در دستور کار قرار گیرد.

مسکنبورس

نما

تعدادی از شروط  FATF برای کشور ما پذیرفتنی نیست
رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس گفت: آمریکایی ها و هم پیمانانش از اف ای تی اف 
به عنوان یک ابزار در جهت سیاست های ش�ان اس�تفاده می کنند و ایران به هیچ وجه از مواضع خود در 
مبارزه با تروریس�م کوتاه نمی آید. علاءالدین بروجردی در گفت وگو با باش�گاه خبرنگاران جوان، درباره 
تعلیق تحریم های بانکی گروه ویژه اقدام مالی اف ای تی اف اظهار داش�ت: در ارتباط با اف ای تی اف برای 
اینکه وارد تحریم مجدد سیس�تم بانکی شویم، یک چالش گس�ترده ای وجود دارد، به طوری که از یک 
طرف آمریکایی ها، رژیم صهیونیستی، عربستان و اینگونه کشورها فشار زیادی وارد می کردند تا تعلیق 
تحریم ها، تمدید نشود و از سوی دیگر کشورهای اروپایی نیز مخالف تمدید تحریم ها بودند اما طبیعتاً این 
تعلیق ها تمدید شد. وی بیان داشت: در شرایط فعلی که ما به دنبال باز شدن فضای بیشتر پولی- اقتصادی 
بین المللی برای کشور هستیم، تمدید تحریم های بانکی اف ای تی اف نکته مثبتی است. بروجردی ادامه 
داد: البته ما هم سیاست های خود را درباره مسائل مختلف داریم و طبیعتاً آنچه را که آنها بخواهند برای 
ما شرط بگذارند، بدون در نظر گرفتن ضوابط جمهوری اسلامی ایران قبول نخواهیم کرد. وی اضافه کرد: 
با تصویب تعلیق یک سال مجدد تحریم ها، باید برای مراحل بعد هم تلاش کنیم تا این تحریم ها کلاً لغو 
و برداش�ته شود. رئیس کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی با بیان اینکه 
گ�روه اقدام مالی اف ای تی اف و توصیه های آنها برای ایران جدای از بحث  برجام اس�ت، افزود: موضوعی 
که اف ای تی اف دنبال می کند در واقع مشابه ساختاری است که خود ما هم در مجلس آن را مطرح کرده 
و قانونی به عنوان پولشویی و شفاف سازی مراودات بانکی تصویب کرده ایم، بنابراین مساله ای نیست که 
در قوانین جمهوری اس�لامی ایران وجود نداشته باشد. بروجردی تأکید کرد: موضوع قابل بحث و مهم، 
اهداف سیاسی است که آنها دنبال می کنند و می خواهند نظرشان را به ایران تحمل کنند که طبیعتاً از دید 
جمهوری اسلامی قابل قبول نیست و نخواهد بود. وی ادامه داد: بنابراین ضمن اعتقاد به شفاف سازی در 
سیستم بانکی که یکی از سیاست های جدی ما در مبارزه با تروریسم است، به رغم ادعایی که آمریکایی ها 
و همپیمانان شان دارند، آنها به تروریسم ها کمک مالی و تسلیحاتی می رسانند. رئیس کمیسیون امنیت 
ملی و سیاس�ت خارجی افزود: سیاس�ت آنها این اس�ت که از اف ای تی اف به عنوان یک ابزار در جهت 

سیاست خودشان استفاده می کنند و این موضوع از دید جمهوری اسلامی ایران غیرقابل قبول است.  

بانک

انرژی


